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(Viac sa téme venujeme na str. 2)

Mesto spoplatní Mesto spoplatní 
parkovanie aj na parkovanie aj na 
Železnej studničkeŽeleznej studničke

Cestujúcich MHD čakajú 
zmeny, budú vyššie ceny 
a jednotný lístok
Kroky súčasnej 

vlády v podobe 
zvýšenia DPH na 23 
% a konsolidácie so 
sebou nesú zdražo-
vanie. A to sa nevy-
hne ani cestovné-
mu ruchu.
Zatiaľ čo vedenie mi-
nisterstva dopravy 
avizuje budúcoročné 
vytvorenie jednotné-
ho cestovného lístka 
pre všetky prostriedky 
verejnej dopravy, hlav-
né mesto už pracuje 

na zmene tohtoročnej 
tarify za lístky v rámci 
mestských spojov. 

Od júla 2026 
nastane zmena
Minister Ráž pred 
koncom februára pre-
dostrel, že od 1. júla 
2026 si budú môcť ces-
tujúci zakúpiť jednot-
ný cestovný lístok na 
všetky druhy dopravy, 
ktorý bude platný na 
celom Slovensku.

(pokračovanie na str. 4)

Problémoví kolobežkári v Bratislave. Ako vec riešia iné mestá?

Ak si vypoži-
čiate mest-
skú kolobež-

ku, tak pravidlá jej 
užívania jasne ho-
voria o tom, že ju 
treba po použití za-
parkovať na na to 
určenom parkova-
com mieste. V Bra-
tislave sa to ale nie 
vždy deje, a tak sme 

sa opýtali v Prahe 
i v Brne, ako tento 
problém s kolobež-
kármi rieši tamojšia 
mestská polícia.

Už v  minulomesač-
nom vydaní Bratislav-
ského kuriéra sme sa 
venovali téme kolo-
bežiek, ktoré sú bežne 
počas dní „rozhádza-

né“ aj v  úzkych ulič-
kách Starého Mesta. 
Užívatelia ich jedno-
ducho odstavujú tam, 
kde sa im práve zach-
ce. Vedenie hlavné-
ho mesta si problém 
uvedomuje a  snaží sa 
ho riešiť v  spolupráci 
s  mestskou políciou. 
Samotní užívatelia 
kolobežiek navyše pri 

vypožičiavaní si ko-
lobežky dostávajú in-
formácie o tom, že ich 
musia odstaviť na nie-
ktorú z na to určených 
parkovacích plôch. 
Toto pravidlo ale nie 
všetci užívatelia reš-
pektujú.

E-kolobežky mimo 
parkovacích plôch
Obrátili sme sa preto 
na vedenie mestskej 
polície nášho hlavné-
ho mesta a  zisťovali, 
ako vec ochrancovia 
zákona riešia. „Ne-
správne zaparkované 
e-kolobežky sú nám 
hlásené skôr ojedine-
le. Ak takéto prípady 

zaznamenáme, vždy 
informujeme ich pre-
vádzkovateľa so žia-
dosťou o  bezodkladnú 
nápravu, v  nalieha-
vejších situáciách ko-
lobežky premiestnia 
priamo hliadky na iné, 
vhodnejšie miesto.

(pokračovanie na str. 5)

Prinesie spoplatnenie 
parkovania sľubovaný 
efekt?

P
rvé teplé dni 
v  roku lákajú 
Bratislavčanov 

do prírody a  Želez-
ná studnička je pre 
mnohých jasnou voľ-
bou. Zelené údolie 
riečky Vydrice dýcha 
históriou aj čerstvým 
vzduchom, no spolu 
s  davmi návštevníkov 
prichádza aj známy 
problém – parkovanie. 
Nájsť voľné miesto po-
čas slnečného víken-
du sa často mení na 

skúšku trpezlivosti. 
Magistrát sľubuje 
riešenie, no otázkou 
zostáva, či bude pre 
ľudí skutočne príno-
som, alebo len ďalším 
bodom v  zozname 
sporných mestských 
projektov.

Tri hodiny zadarmo, 
potom si priplatíme
Príčinou obmedzené-
ho parkovania počas 
pracovných dní ...

(pokračovanie na str. 2)

Sucho trvalo 
zhruba 130 
dní

B
ratislavský kraj 
v  úvode roka 
sužovalo sucho. 

V  závislosti od loka-
lity sa vyskytovalo vo 
vrstve pôdy nula až 
sto centimetrov od 
úrovne začínajúce po 
hranicu extrémne su-
cho. Najzávažnejšia 
situácia bola v  okre-
soch Bratislava, Ma-
lacky a  Pezinok, kde 
odborníci zazname-
nali extrémne prejavy 
tohto prírodneho javu. 
Noviny Bratislavský 
kuriér o  situácii ako 
aj mmožných rizikách 
sucha informoval Slo-
venský hydrometeoro-
logický ústav (SHMÚ). 

Extrém vo všetkých 
okresoch
Situácia bola ešte hor-
šia v povrchovej vrstve 
pôdy do 40 centimet-
rov, kde sa výnimoč-
né až extrémne sucho 
vyskytovalo vo všet-
kých okresoch kraja. 
„Najnižšie relatívne 
nasýtenie bolo 10 až 
20 percent lokálne 
v  okresoch Bratislava, 
Senec a  Malacky, a  to 
práve v povrchovej vrs-
tve pôdy,“ spresnili od-
borníci SHMÚ. Táto 
epizóda sucha trvala 
zhruba 130 dní.

Sucho v  oblasti Brati-
slavy a  Bratislavského 
kraja sa už netýka len 
určitých mesiacov, ale 
zasahuje všetky ročné 
obdobia.

(pokračovanie na str. 10)

Spracovanie 
na svetovej 
úrovni

S
poločnosť Od-
voz a likvidácia 
odpadu (OLO) 

v spolupráci s Hlav-
ným mestom plánujú 
vybudovať vo Vlčom 
hrdle moderné a eko-
logické centrum na 
výrobu obnoviteľnej 
energie a kompostu 
z bioodpadu, ako aj 
závod najnovšej gene-
rácie na dotrieďovanie 
odpadu.
Bratislava aktuálne 
nedisponuje vlastným 
zariadením na spra-
covanie bioodpadu 
a  OLO musí tento od-
pad vyvážať externé-
mu spracovateľovi, za 
čo platí a nemá z toho 
žiadny výnos ani be-
nefi t.
Vybraná technológia 
suchej fermentácie 
v kombinácii s kom-
postovacím procesom 
dokáže z bioodpadu 
vyprodukovať ener-
giu vo forme bioplynu 
a certifi kovaný kom-
post.
Súčasťou projektu 
bude nielen moderné 
zariadenie na spra-
covanie kuchynského 
a záhradného biood-
padu, ale aj nový do-
trieďovací závod.

(bak)
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Prinesie spoplatnenie parkovania 
na Železnej studničke sľubovaný efekt?
(Dokončenie zo str. 1)

Príčinou obmedzené-
ho parkovania počas 
pracovných dní sú 
parkoviská zaplnené 
autami zamestnancov 
z okolitých biznis cen-
tier. Od marca preto 
mesto zavádza rampo-
vý systém a spoplatne-
nie parkovania počas 
pracovných dní. "Prvé 
tri hodiny parkovania 
budú zdarma a  ná-
sledne každých zača-
tých 20 minút bude 
spoplatnených sumou 
0,5 eura," priblížil 
zámer spoplatnenia 
magistrát. Cez víkend 
a  sviatky ostane par-
kovanie bezplatné. 

A  práve tu sa vynára 
veľa otáznikov ohľa-
dom zmysluplnosti 
tohto riešenia, preto-
že najväčšie problémy 
s  parkovaním sa vy-
skytujú práve počas 
víkendových dní.
Prípravné práce na 
osadenie rampového 
systému sa už začali. 
Od 6. marca je par-
kovanie na hornom 

parkovisku pri Červe-
nom moste čiastočne 
obmedzené. "Počas 
prípravy na osade-
nie rampového systé-
mu tu taktiež lokálne 
opravíme aj povrch 
parkovacej plochy," 
informovalo mesto. 
Po dokončení prác 
pribudne 104 parko-
vacích miest, z toho 4 
pre osoby so zdravot-
ným postihnutím, 4 
pre elektromobily a  3 
pre motorky.

Parkoviská budú 
v plnej prevádzke 
v polovici apríla 
Po ukončení prác na 
hornom parkovisku 
sa podobné opatrenia 

uskutočnia aj na spod-
nom parkovisku pod 
Červeným mostom. 
"Obe parkoviská by tak 
mali byť pre návštev-
níkov plne v prevádzke 
v  prvej polovici aprí-
la," informuje mesto 
na sociálnej sieti.
Napriek problémom 
s  parkovaním aj po-
čas víkendov, v týchto 
dňoch sa k spoplatne-

niu zatiaľ nepristúpi. 
"Naším cieľom je pri-
márne zlepšiť dostup-
nosť parkovania pre 
návštevníkov počas 
pracovného týždňa 
tým, že sa obmedzí dl-
hodobé parkovanie pre 
ľudí dochádzajúcich 
do práce," informuje 
magistrát. Situáciu cez 
víkendy rieši mesto aj 
posilnenou frekven-
ciou linky MHD č. 43. 
Alternatívne môžu 
motoristi využiť bez-
platné P+R parkovisko 
pri Tesco Lamač.

Názory Bratislavča-
nov sa rôznia
Negatívne reakcie 
návštevníkov Železnej 

studničky sa sústre-
ďujú najmä na obme-
dzenie bezplatného 
parkovania na tri ho-
diny, čo mnohí pova-
žujú za nedostatočné 
a  stresujúce, najmä 
pri dlhších pobytoch 
v  lese. Iní sa sťažujú, 
že takéto opatrenie 
ich núti neustále sle-
dovať čas a  kritizujú 
aj fakt, že ide o  ďalší 

poplatok v  meste. Na 
druhej strane sú po-
zitívne reakcie, podľa 
ktorých je poplatok 
zanedbateľný a pomô-
že zlepšiť dostupnosť 
parkovacích miest. 
Viacerí argumentujú, 
že poplatok po troch 
bezplatných hodinách 
je férový a  dodávajú, 
že dokonca vyššie po-
platky existujú aj pri 
iných rekreačných zó-
nach. Ďalší diskutu-
júci podporujú zave-
denie poplatku aj cez 
víkend.
Bratislava je dlhodo-
bo rozdelená na dva 

tábory. Jedni vítajú 
riešenie, druhí vidia 
len ďalší poplatok. Kto 
bude mať nakoniec 
pravdu, ukáže až prax. 
Rampy sa spustia, dis-
kusia pokračuje. Uľah-
čí nové opatrenie život 
návštevníkom, alebo 
ich odradí? Na odpo-
veď si ešte chvíľu poč-
káme.

Veľkolepý bezba-
riérový prístup
Zmeny v  parkovaní 
nie sú jedinou novin-
kou v  tejto oblasti. 
V  zadnej časti parko-
viska pri vstupe do 

areálu vyrastá nový 
bezbariérový prístup, 
pripomínajúci skôr 
obrovské lešenie, kto-
ré do okolitej prírody 
zatiaľ príliš nezapadá. 
Mamičky s  kočiarmi, 
prípadne ľudia so zní-
ženou schopnosťou 
pohybu zrejme ten-
to variant privítajú, 
otázne ostáva, či ne-
stačilo zrenovovať dva 
bezbariérové vstupy 
hneď pri Červenom 
moste na začiatku are-
álu. 

(jp)
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B
ratislava sa mení a  s  ňou aj jej bývanie. 
Moderné rezidenčné projekty čoraz viac 
dbajú na kvalitnú architektúru, doprav-

nú dostupnosť, služby na dosah aj na udržateľ-
nosť. Výnimočným príkladom takejto premeny 
je Matadorka Living, nový projekt v srdci 
Petržalky, ktorý spája industriálnu históriu so 
súčasnou architektúrou.

História pretavená
do moderného bývania

Projekt Matadorka Living vyrastá na mieste 
bývalej továrne na výrobu smaltovaného riadu, 
ktorá dlhé desaťročia patrila k  industriálnym 
symbolom hlavného mesta. Na začiatku 20. sto-
ročia patrila výrobná hala – Smaltovňa k  naj-
väčším továrňam Rakúsko – Uhorska. Dnes sa 
tento priestor mení na modernú obytnú štvrť, 
pričom si zachováva historický šarm v podobe 
industriálnych prvkov a  architektonických de-
tailov.
V  ponuke sú byty všetkých veľkostí – od 
1,5-izbových praktických riešení až po 
priestranné 5-izbové byty s veľkými terasa-
mi. Nechýbajú ani exkluzívne loftové byty a ate-
liéry. Každý byt má vlastný exteriérový priestor, 
kde budú môcť budúci obyvatelia tráviť svoj 
voľný čas a pritom sa kochať krásnymi výhľadmi 
na Bratislavu aj na panorámu Rakúska. 

Lokalita, ktorá má 
všetko na dosah

Matadorka Living sa nachádza v  jednej 
z najrýchlejšie sa rozvíjajúcich štvrtí Bra-
tislavy. Výborná dopravná dostupnosť
umožňuje rýchle spojenie s  centrom mesta aj 

ďalšími časťami Bratislavy, či už autom, MHD 
alebo bicyklom.
V pešej dostupnosti sú obchody, reštaurácie, 
kaviarne, zdravotnícke zariadenia, školy 
a škôlky, čo vytvára ideálne podmienky pre 
rodiny aj jednotlivcov hľadajúcich pohodlie veľ-
komesta. Blízke cyklotrasy a zelené plochy po-
núkajú možnosti aktívneho oddychu.

Viac než bývanie – komunita 
a životný štýl

Projekt Matadorka Living je navrhnutý tak, 
aby podporoval komunitný život. Obyvatelia 
budú mať k dispozícii spoločné priestory na 
stretávanie sa, relaxačné zóny a umelec-

ké inštalácie, čím sa vytvorí príjemná atmo-
sféra pre život.

Skvelá investičná príležitosť

Matadorka Living sa nachádza v jedinečnej lo-
kalite, ktorá je mimoriadne atraktívna nielen 
pre miestnych obyvateľov, ale aj pre tých, ktorí 
pracujú v zahraničí a hľadajú bývanie v blízkos-
ti hraníc. Projekt je situovaný len na skok od 
Rakúska a Maďarska, čo z neho robí ideálnu 
voľbu pre ľudí, ktorí dochádzajú za prácou do 

Viedne, Hainburgu či Győru. Vďaka vynikajúce-
mu vlakovému spojeniu z Petržalky do Rakúska 
a diaľničnému napojeniu je doprava rýchla, po-
hodlná a  efektívna. Navyše, táto poloha pred-
stavuje obrovskú výhodu aj z investičného 
hľadiska – nehnuteľnosti v tejto oblasti majú 
vysoký potenciál zhodnotenia práve vďaka sil-
nej dopytovej skupine, ktorá hľadá komfortné 
bývanie s výbornou dostupnosťou do viacerých 
európskych miest.

Predaj spustený – využite 
výhodnú ponuku

Aktuálne prebieha predaj bytov, v  rámci 
ktorého môžu záujemcovia získať exkluzív-

ne uvádzacie ceny a zľavy až do výšky 
20 000 €. Najlepšie byty sa predávajú me-
dzi prvými, preto je teraz ideálny čas na rezer-
váciu.
Viac informácií o projekte a dostupných bytoch 
nájdete na www.matadorkaliving.sk alebo 
na sociálnych sieťach projektu. Matadorka 
Living nie je len bývanie. Je to nová tvár Petr-
žalky, spojenie minulosti s budúcnosťou a výni-
močný rezidenčný projekt s  komunitným du-
chom.

Matadorka Living - 
nová ikona bývania v Bratislave
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Cestujúcich MHD čakajú zmeny, 
budú vyššie ceny a jednotný lístok
(Dokončenie zo str.1)

Národná dopravná 
autorita, ktorá zod-
povedá za projekt 
Národný integrova-
ný cestovný lístok 
(NICL), už dokonca 
podpísala zmluvu so 
softvérovou spoloč-
nosťou Asseco Central 
Europe. Lístok si tak 
budú môcť cestujúci 
zakúpiť buď online, 
prostredníctvom štát-
nej platformy, alebo 
v  kamennom stánku. 
Rozdiel v  cene podľa 
toho, kde si lístok kú-
pite, byť nemá.  

Mesto o krokoch 
ministerstva nevie
Keďže vedenie minis-
terstva dopravy no-
vinku komunikuje ako 
hotovú vec, zaujímali 
sme sa, ako bude prin-
cíp lístka fungovať a či 

na projekte spolupra-
cuje aj vedenie Brati-
slavy, ktorá je turistic-
ky v  rámci Slovenska 
najvyhľadávanejšia . 
A teda, najviac sa bude 
jednotný lístok zrejme 

využívať práve v hlav-
nom meste. „Žiaľ, 
bližšie k  tejto téme 

sa vyjadriť nevieme. 
Odporúčame v  danej 
veci kontaktovať mi-
nisterstvo dopravy. 
Zatiaľ s  nami nebolo 
totiž konzultované, 
v  akej podobe bude 

predmetný lístok exis-
tovať, ako bude na-
príklad riešená deľba 

tržieb, kontrola lístkov 
a pod. Predbežne však 
nepredpokladáme, že 
by to malo mať neja-
ký vplyv na existujúce 
typy lístkov v IDS BK,“
reagoval na našu otáz-
ku Peter Bubla, hovor-
ca bratislavského ma-
gistrátu. 

Spoločný lístok
zameria na verejných 
poskytovateľov dopra-
vy, teda mestskú hro-
madnú, prímestskú 
autobusovú dopravu 
a  železnice. Postupne 
budú do tohto systé-
mu zapojení aj súk-
romní dopravcovia, 
bude to však závisieť 
od kompatibility ich 
systémov s  požiadav-
kami NICL. „Je pre 
nás veľmi dôležité, aby 
ľudia presadli z áut do 
vlakov a  autobusov. 
Jeden cestovný lístok 

cestovanie výrazne 
zjednoduší a  zefektív-
ni, čo je jeden zo zá-
kladných predpokla-
dov na to, aby sa nám 
to podarilo," uviedol 
k  téme minister do-
pravy SR, Jozef Ráž. 
No na akom princípe 
bude lístok pre užíva-
teľa platiť, koľko bude 
stáť a či jeho vytvore-
ním niektoré iné lístky 
zaniknú, zatiaľ rezort 
neupresnil.  

Lístky zdražejú 
už na jar 
Čo už ale stopercent-
ne jasné je, sú drahšie 
ceny za súčasné lístky 
verejnej dopravy, na 
ktoré sa Bratislavča-
nia musia pripraviť. 
Ceny sa zmenia už 
v  priebehu nasledujú-
cich mesiacov. „Áno, 
zmena tarify IDS BK 
bola už komunikovaná 

a mala by sa tento rok 
uskutočniť. Potrebu 
zvýšenia cestovného 
avizoval Bratislavský 
samosprávny kraj aj 
ŽSSK, a preto v rámci 
integrovaného doprav-
ného systému Brati-
slavského kraja padla 
dohoda na zvýšení 
cien cestovného s účin-
nosťou na jar 2025,“
priblížil Peter Bubla, 
ktorý jedným dychom 
dodal: „Ceny budú na-
výšené o zvýšenú DPH, 
transakčnú daň a  in-
fl áciu. Ide teda o  zvý-
šenie cestovného vy-
nútené konsolidačným 
balíčkom vlády. Nový 
cenník však ešte nie 
je ofi ciálne potvrdený 
všetkými účastníkmi 
(BSK, ZSSK).“

(vt, foto imhd.sk)

M
esto Brati-
slava pred-
stavilo plán 

rozsiahlej obnovy Du-
najskej ulice a  Mlyn-
ských Nív, ktorá má 
priniesť zlepšenie bez-
pečnosti a  komfortu 
pre všetkých účastní-
kov dopravy. Projekt 
reaguje na dlhodobé 
problémy v  tejto lo-
kalite, ako je vyso-
ký tranzit, chýbajúca 
cyklistická infraštruk-
túra či nevyhovujúce 
riešenia pre chodcov.
Podľa prezentácie zá-
meru má Dunajská 
ulica potenciál byť 
bezpečnejším a  prí-
jemnejším miestom 
pre chodcov aj cyk-
listov. Zo sčítania 
dopravy vyplýva, že 
tranzitná doprava tu 
dosahuje až 30 % po-
diel. Magistrát preto 
prichádza s opatrenia-

mi, ktoré dopravu upo-
koja a zároveň prispe-
jú k  zlepšeniu kvality 
verejného priestoru.

Zjednosmernenie 
Dunajskej
Jedným z  navrhova-
ných riešení  má byť 
zjednosmernenie 
Dunajskej ulice od 
križovatky s Raj-
skou smerom na 
Mlynské Nivy. Tento 
krok má pomôcť zní-

žiť tranzit a zvýšiť bez-
pečnosť obyvateľov. 
Okrem toho je v pláne 
vybudovať nové par-
kovacie pásy, upraviť 
chodníky a  pribudne 
nový vyvýšený prie-
chod pre chodcov 
v  blízkosti bábkového 
divadla.

Odbočovací pruh 
na Cintorínsku
Dôležitou súčasťou 
projektu je aj riešenie 

dopravných problé-
mov v  okolí Mlyn-
ských Nív a  Karadži-
čovej ulice. Napríklad 
momentálne v  križo-
vatke chýba priechod 
pre chodcov, čo kom-
plikuje pohyb ľudí 
medzi autobusovou 
stanicou a  centrom 
mesta. Ako vysvetľuje 
mesto, nový priechod 
výrazne zlepší dostup-
nosť a  bezpečnosť. 
Rovnako sa plánuje aj 

nový odbočovací pruh 
na Cintorínsku ulicu, 
čo má prispieť k pred-
chádzaniu dopravným 
zápcham.

Rozšírenie a prepo-
jenie cyklotrás
Nemalou zmenou je 
aj rozšírenie cyklotrás, 
čím sa „malé“ Nivy 
bezpečne prepoja 
s  existujúcimi trasami 
do Ružinova, centra 
a Petržalky. Z doteraj-
ších prieskumov Brati-
slavy vyplýva, že 74 % 

obyvateľov podporuje 
upokojenie dopravy 
v  tejto oblasti. Preto 
magistrát verí, že tieto 
kroky prinesú aj re-
álne zlepšenie kvality 
života.
Projekt sa momentál-
ne nachádza vo fáze 
plánovania, pričom 
samospráva bude 
o  konkrétnych termí-
noch informovať prie-
bežne.

(bak, vizualizácie 
Bratislava)

Primátor predstavil plány
s Dunajskou ulicou, Mlynskými Nivami a okolím
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celý článok nájdete 
na bakurier.sk

Problémoví kolobežkári v Bratislave. Ako vec riešia iné mestá?
(Dokončenie zo str.1)

Treba však uviesť, že 
nie každá e-kolobežka 
odstavená mimo vy-
hradenej zóny určenej 
pre parkovanie e-ko-
lobežiek automaticky 
znamená porušenie 
zákona. Priestupkom 
z  pohľadu zákona nie 
je napríklad ani situ-
ácia, ak je e-kolobežka 
zaparkovaná na chod-
níku a  je zachovaná 
voľná šírka minimálne 
1,5 metra pre chodcov. 
Za priestupok sú pova-
žované situácie, kedy 
e-kolobežky stoja na 
miestach, kde ohrozu-
jú alebo obmedzujú 
bezpečnosť a  plynu-
losť cestnej premávky, 
napríklad sú odsta-
vené na chodníkoch 
spôsobom, že nie je 
ponechaná zákonom 
stanovená voľná šírka 
1,5 metra a chodci tak 
nedokážu bezpečne 
prejsť,“ vysvetlila nám 
hovorkyňa mestskej 
polície, Barbora Kraj-
čovičová. 

Zle odstavená kolo-
bežka nepredstavu-
je priestupok vždy 
„Keďže ide o  zdieľané 
kolobežky, je mimo-
riadne náročné iden-
tifi kovať osobu, ktorá 
e-kolobežku nesprávne 
zaparkovala. Priestu-
pok dokážeme spoľah-
livo preveriť a riešiť iba 
vtedy, ak osobu prichy-
tíme priamo pri ne-
správnom parkovaní. 
Za porušenie na úseku 
dopravy je možné rie-
šiť priestupcu v bloko-
vom konaní do výšky 
50 eur. Zodpovednosť 
za správanie použí-
vateľov e-kolobežiek je 
v  rukách spoločností, 
ktoré danú službu pre-
vádzkujú. Prevádzko-
vateľ služby by mal po-
užívateľov informovať 
o  pravidlách ich pou-
žívania a  pri ich ne-
dodržiavaní voči nim 
vyvodiť dôsledky. Od-
straňovanie nesprávne 

zaparkovaných e-kolo-
bežiek je rovnako jeho 
povinnosťou,“ dodala 
hovorkyňa, podľa kto-
rej slov príslušníci MP 
v súvislosti s kolobež-
kármi riešia skôr iné 
situácie: „Mestská po-
lícia sa častejšie ako 
s  nesprávne zaparko-
vanými e-kolobežkami 
stretáva s  nerešpekto-
vaním pravidiel v čase 
ich používania, teda 
počas jazdy. Najčas-
tejším priestupkom, 
ktorý v  hlavnom mes-
te riešime, je jazda 
dvoch osôb na jednej 
kolobežke, čo je zaká-
zané a  najmä veľmi 
nebezpečné. Bratisla-
va s prevádzkovateľmi 
zdieľaných kolobežiek 
aktívne komunikuje, 
apeluje na dodržiava-
nie pravidiel a zdôraz-
ňuje potrebu edukácie 
užívateľov s  cieľom 
zvýšiť bezpečnosť vo 
verejnom priestore,“ 
uzavrela. 

Riešenie má nájsť 
prevádzkovateľ?
Problémy s  nezodpo-
vednými kolobežkár-
mi nerieši iba Bratisla-
va, ale aj ostatné eu-
rópske mestá či met-
ropoly. Tak napríklad 
v talianskom Ríme
mal byť vstup kolobe-
žiek do peších zón úpl-
ne zakázaný. Rovnako 
tak sa striktne riešia 
porušovania predpi-
sov ich užívateľmi, a to 
bezodkladne nemalý-
mi blokovými pokuta-
mi. Treba ale dodať, že 
v  porovnaní s  Rímom 
má Bratislava radikál-
ne menšie množstvo 
strážcov zákona v uli-
ciach, a  tak je tamoj-
ší pokutový systém 
rýchlejší a efektívnejší. 
A  napríklad v  neďale-
kom Brne už samot-
ní prevádzkovatelia 
služieb s  prenájmom 
e-kolobežiek začínajú 
pristupovať k tomu, že 
užívatelia môžu kolo-
bežku vrátiť iba vtedy, 
ak ju správne zapar-

kujú a o tomto skutku 
pošlú prevádzkovate-
ľovi aj fotografi u ako 
dôkaz. 

Praha: Polícia kolo-
bežky neupratuje, 
má iné starosti 
My sme sa s  otázka-
mi o  tom, ako riešia 
nedisciplinovaných 
kolobežkárov v  Pra-
he, obrátili na hovor-
kyňu mestskej polície 
v  hlavnom meste ČR, 
Irenu Seifertovú. A  tá 
nám poskytla veľmi 
komplexnú odpoveď: 
„Zákon na jazdcov na 
kolobežke pozerá v ČR 
rovnako ako na cyk-
listov, platia pre nich 
rovnaké pravidlá, teda 
práva i  povinnosti, 
ako pre všetkých os-
tatných cyklistov. Za 
minulý rok sme v met-
ropole riešili 19 883 
priestupkov v  súvis-
losti s cyklistami a ko-
lobežkármi. Za tieto 
priestupky sme uložili 
7 445 pokút v celkovej 
výške 4 512 050 korún, 
299 priestupkov sme 
oznámili správnemu 
orgánu a  ostatných 
vyriešili dohovorom. 
Kvalifi kovaným odha-
dom sme riešili viac 
priestupkov v súvislos-
ti s  kolobežkami, pre-
važne ide o  centrálne 
mestské časti.
Cyklistom za prípadné 
dopravné priestupky 
hrozí na mieste po-
kuta do výšky 1 500 
korún. Za jazdu na 
bicykli či kolobežke 
pod vplyvom alkoholu 
alebo drog hrozí vodi-
čovi v správnom kona-
ní pokuta v  rozmedzí 
od 2,5 tisíc do 20 tisíc 
korún. Táto pokuta sa 
zvyšuje na 25 až 50 
tisíc korún, ak šofér 
riadi vozidlo v  stave 
vylučujúcom spôsobi-
losť, ktorý si privodil 
požitím alkoholického 
nápoja alebo použitím 
inej návykovej látky. 
Cyklisti a  kolobežkári 
sú účastníkmi cestnej 
premávky, preto by 

mali ovládať pravidlá. 
V  prípade zdieľaných 
prostriedkov sú použí-
vatelia navyše povinní 
oboznámiť sa s  pod-
mienkami používania.
Počas letných mesiacov 
sme pripravili 4 celo-
mestské akcie, v rámci 
ktorých hliadky mest-
skej polície zisťovali, 
ako cyklisti a kolobež-
kári dodržiavajú do-
pravné predpisy. Kaž-
dá akcia prebiehala 4 
dni a v rámci každého 
obvodu boli vyčlenené 
2 dvojčlenné hliadky. 
V  centrálnej mestskej 
časti, kde je najviac 
problémov, potom do-
konca 4 hliadky, kto-
ré sa na vytipovaných 
miestach a  v  rôznych 
časových intervaloch 
zameriavali práve na 
túto problematiku. 
Nešlo len o  represiu, 
ale často aj o  preven-
ciu, a  to hlavne v prí-
pade detí a  mladis-
tvých. Najčastejším 
prehreškom je stále 
jazda po chodníku 
a  nedodržiavanie do-
pravného značenia, 
predovšetkým ide 
o  jazdu v  protisme-
re. Častá je tiež jazda 
pod vplyvom alkoholu, 
hlavne z radov zahra-
ničných návštevníkov.
Problematikou cyklis-
tov sa zaoberáme celo-
ročne v rámci bežného 
výkonu služby, popri 
represii robíme tie isté 
preventívne akcie – od 
apríla do septembra 
sme na vybraných vy-

ťažených cyklotrasách 
– strážnici preventisti 
upozorňujú cyklistov 
na dôležitosť dodržia-
vania pravidiel cestnej 
premávky a  používa-
nia ochranných po-
môcok. Je tu potrebná 
veľká dávka tolerancie 
a  opatrnosti z  oboch 
strán. Strážnici sa za-
meriavajú aj na ich 
bezpečnosť. 
V prípade, že by odho-
dená kolobežka tvorila 
prekážku pre chodcov 
v  tom zmysle, že by 
napríklad miestom 
nemohli prejsť ľudia 
na vozíčku či mamič-
ky s kočíkmi, či by bola 
znemožnená chôdza 
nevidiacim, strážnici 
by ju odstavili tak, aby 
bola zaistená bezpeč-
nosť chodcov. Čo sa aj 
v  minulosti niekoľko-
krát stalo. Strážnici tu 
ale nie sú preto, aby 
zaisťovali upratovanie 
pohodených kolobe-
žiek. To skutočne nie 
je úlohou strážnikov 
mestskej polície.“

Brno: Rozhádza-
ných kolobežiek 
máme čoraz menej 
Rovnako tak sme sa 
obrátili aj na hovor-
cu mestskej polície 
v  Brne, Jakuba Gha-
nema. Podľa jeho slov 
Brno rieši čoraz menej 
priestupkov s  kolo-
bežkármi:
„Aj v  Brne existuje 
problém s  nevhod-
ným odkladaním ko-
lobežiek, ale z  nášho 

pohľadu je z  roka na 
rok menší. Mesto to-
tiž priamo vymedzilo 
stovky miest a  stoja-
nov, kde je možné tieto 
dopravné prostriedky 
odkladať. Sú to par-
kovacie plochy určené 
v  systéme rezidentné-
ho parkovania (teda 
priamo v  modrých 
zónach), pevné cyklis-
tické stojany a  taktiež 
takzvané virtuálne 
parkovacie miesta. To 
sú, zjednodušene po-
vedané, vytipované 
vhodné plochy naprí-
klad na dostatočne 
širokých chodníkoch 
a  podobných typoch 
priestranstiev, kde sú 
namaľované „boxy“.
To všetko ide ruka 
v  ruke s  mestským tr-
hovým poriadkom, 
ktorý zakazuje od-
stavovať zdieľané do-
pravné prostriedky na 
iných miestach, než 
ktoré sú na to určené. 
Pokuta v  správnom 
konaní môže byť do 
stotisíc korún. Podľa 
našich skúseností ale 
poskytovatelia služieb 
aj vďaka opakovaným 
rokovaniam s  pred-
staviteľmi mesta sami 
veľmi dbajú o  to, aby 
ich kolobežky nepreká-
žali na iných miestach.
Aj tak sa niekedy s ne-
vhodne odloženými ko-
lobežkami stretávame. 

(vt)
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M
ôcť si do-
voliť kúpiť 
vlastnú ne-

hnuteľnosť, sa v  na-
šom hlavnom meste 
stáva čoraz náročnej-
šie. Vždy pritom roz-
hoduje lokalita, teda 
mestská časť, v  rámci 
ktorej chcete do ne-
hnuteľnosti investo-
vať. S  Ing. Vladimí-
rom Kubrickým, 
analytikom z Realitnej 
únie SR, sme sa poroz-
právali aj o tom, ktoré 
MČ Bratislavy sú in-
vestične najatraktív-
nejšie a ktoré naopak. 
Aj keď Bratislava nie 
je v rámci európskych 
hlavných miest vníma-
ná ako metropola, po-
rovnateľná napríklad 
s  Prahou či Viedňou, 
ceny nehnuteľností sa 
v  niektorých našich 
mestských častiach 

pokojne môžu sve-
tovým metropolám 
rovnať. Kde sú nehnu-
teľnosti v  Bratislave 
najdrahšie a  prečo, 
ktorá neatraktívna 
štvrť sa v  posledných 
rokoch zmenila na 
mimoriadne vyhľa-
dávanú, z  akého dô-
vodu sa stavajú nové 
byty najmä dvojiz-
bové a  v  rámci ktorej 
mestskej časti sa vaša 
nehnuteľnosť zhod-
nocuje najhoršie. Na 

tieto a  ďalšie otázky 
nám odpovedal ana-
lytik z  Realitnej únie 
Slovenskej republiky.  

Bratislavu tvorí 17 
mestských častí. 
Ktorá z nich je záu-
jemcami najvyhľa-
dávanejšia na kúpu 
nehnuteľnosti?
Ak sa pozeráme na 
ceny nehnuteľností, 
jednoznačne najžia-
danejšia mestská časť 

Bratislavy je Staré 
Mesto. Ceny bytov sú 
tam približne o štvrti-
nu vyššie ako v druhej 
najdrahšej mestskej 
časti a  dokonca dvoj-
násobné oproti najlac-
nejšej mestskej časti 
hlavného mesta.

Ktorá mestská časť 
alebo povedzme tri 
v BA, sú z realitné-
ho hľadiska vníma-
né ako najlukratív-
nejšie a prečo?

Atraktivita mestských 
častí sa líši podľa po-
trieb a  preferencií 
kupujúcich. Okrem 
preferencie pri výbere 
bytu a  domu sú od-
lišné. Kto hľadá byt, 
snaží sa dostať čo naj-
bližšie k centru mesta. 
Najlukratívnejšie sú 
Staré Mesto, Ružinov 
a Nové Mesto. 
Kto hľadá rodinný 
dom, je ochotný ísť aj 
ďalej od centra, a  to 
v  snahe nájsť pokojné 
bývanie s  väčším po-
zemkom. Lukratívne 
je napríklad bývanie 
v  Devíne, v  Záhor-
skej Bystrici či v  Ru-
sovciach. Samozrej-
me, najatraktívnejšie 
domy sú okolo Hor-
ského parku (Staré 
Mesto) a  na Kolibe 
(Nové Mesto).

V ktorej MČ sa pre-
dávajú najdrah-
šie nehnuteľnosti 
a v ktorej naopak, 
najlacnejšie?
Najdrahšie nehnu-
teľnosti sa dlhodobo 
predávajú v  Starom 
Meste, najlacnejšie 
v  okrajovej mestskej 
časti Vrakuňa.

Akú najdrahšiu pre-
danú alebo ponú-
kanú nehnuteľnosť 
– v zmysle súkrom-

ného rodinného 
domu či bytu, evi-
dujete v rámci Bra-
tislavy v tomto ale-
bo minulom roku?
V  rámci Bratislavy je 
aktuálne v  ponuke na 
predaj 4 podlažná vila 
pod Slavínom za 3,4 
mil. eur či luxusný 7 
izbový byt v  Starom 
Meste za 2,5 mil. eur. 
Ceny luxusných ne-
hnuteľností sa často 
nezverejňujú, pričom 
v  inzeráte pri cene 
nájdeme len oznam 
o „cene dohodou“.

V ktorých mest-
ských častiach BA 
sa aj z investičné-
ho hľadiska oplatí 
investovať do kúpy 
nehnuteľnosti naj-
viac?
Pri rozhodovaní o  in-
vestícii je dôležité po-
zerať na občiansku vy-
bavenosť a  dopravnú 
dostupnosť. V  tomto 
smere sa javia ako naj-
zaujímavejšie mestské 
časti Ružinov, Nové 
Mesto a  Petržalka. Aj 
v  rámci nich však in-
vestor musí starostli-
vo vyberať tú správnu 
mikro lokalitu.

Mohli by sme zo-
staviť postupný 
rebríček mestských 
častí BA – od naj-

lukratívnejšej MČ 
po tú najmenej?
Realitná únia SR mo-
nitoruje v  rámci svoj-
ho projektu Realitný 
barometer každý me-
siac ceny bytov v  10 
mestských častiach 
Bratislavy. Tu je aktu-
álny rebríček od naj-
drahšej po najlacnej-
šiu, ktorý zohľadňuje 
ceny v najlikvidnejších 
segmentoch, a to 2 a 3 
izbových bytov:
1. Staré Mesto
2. Ružinov
3. Nové Mesto
4. Karlova Ves
5. Petržalka
6. Dúbravka
7. Rača
8. Podunajské 
 Biskupice
9. Devínska Nová Ves
10. Vrakuňa

Ktorá MČ sa v po-
sledných rokoch 
možno z hľadiska 
lukrativity posunu-
la vyššie?
Rebríček mestských 
častí podľa cien ne-
hnuteľností sa v  po-
sledných rokoch 
prakticky nezmenil. 
Posuny vidíme skôr 
v  rámci konkrétnych 
mikro lokalít. Na 
atraktivite vzrástla 
vďaka električkovej 
trati napríklad oblasť 
okolo Slnečníc, ke-

dysi zabudnutý koniec 
Petržalky.

V ktorej MČ je kaž-
doročne najväč-
ší počet predáva-
ných nehnuteľností 
a v ktorej, naopak, 
sa nehnuteľnos-
tí predáva málo 
a každoročne nie 
veľa. 
Najväčší podiel na 
trhu v  bytovom seg-
mente v  rámci Bra-
tislavy, a  to približne 
70 %, majú tieto štyri 
mestské časti: Ruži-
nov, Staré Mesto, Petr-
žalka a Nové Mesto.

Čo nové developer-
ské projekty v rám-
ci BA? O ktoré je 
už teraz najväčší 
záujem zo strany 
kupujúcich, a teda 
sú aj investične do 
budúcna najzaují-
mavejšie?
Developerské pro-
jekty sú roztrúsené 
po celej Bratislave. 
Každý z  nich je je-
dinečný a  má svoju 
vlastnú cieľovú skupi-
nu. Často však mieria 
na investorov, o  čom 
svedčí aj to, že takmer 
polovica bytov v deve-
loperských projektoch 
je 2 izbových. 

(vt, foto BK)

Kupujete nehnuteľnosť? V Starom Meste 
sú najdrahšie, vo Vrakuni najlacnejšie
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P
rieskum spokoj-
nosti pacientov 
s  hospitalizácia-

mi za minulý rok pri-
niesol známku 1,43 
- najvyššiu priemernú 
známku za posled-
ných 10 rokov. Zaují-
mavosťou je, že v  ak-
tuálnom hodnotení sa 
takmer vytratil rozdiel 
v  prísnosti hodnotení 
v  medzi mužmi a  že-
nami. Prekvapili nás aj 
výrazne lepšie známky 
od mladých pacientov. 
„Hoci prieskum spo-
kojnosti v  slovenských 
nemocniciach robíme 
už takmer 20 rokov, ni-
kdy nás jeho výsledky 
nezačali nudiť. Tento 
rok nás pozitívne pre-
kvapili dobré známky 
od mladých ľudí, ktorí 
doteraz patrili medzi 
tých, ktorí známkovali 
najprísnejšie. Verím, 
že je to začínajú trend, 
ktorý sa prenesie aj do 

ďalších rokov a  bu-
deme môcť povedať, 
že ústavná zdravotná 
starostlivosť na Slo-
vensku smeruje k  eu-
rópskej úrovni,“ po-
vedal Marian Faktor, 
člen predstavenstva 
zdravotnej poisťovne 
Dôvera.
V aktuálnom rebríčku 
sme vyhodnotili viac 
ako 11 tisíc vyplnených 
dotazníkov. Najlepšie 
hodnotené zariade-
nia boli v  Bratislav-
skom kraji, najhoršie 
v  Trenčianskom kra-
ji. Z  odborností bola 
najlepšie hodnotená 
onkológia v  chirurgii. 
Hoci bývalo pravid-
lom, že ženy v  našom 
prieskume hodnotili 
svoje skúsenosti prís-
nejšími známkami, 
teraz sa rozdiel medzi 
hodnotení oboch po-
hlaví takmer vytratil 
(1,43 ženy; 1,42 muži). 

Výraznú 
z m e n u 
v i d í -
me aj 
v  hod-
n o t e n í 
pacien-
tov v zá-
vislosti 
od veku. 
M l a d í 
ľudia od 
18 do 30 
r o k o v 
z n á m -
kovali výrazne pozi-
tívnejšie ako v  pred-
chádzajúcom roku. 
Pokým v  roku 2023 
bola priemerná znám-
ka od pacientov vo 
veku 18-24 rokov 1,82, 
za rok 2024 to bolo 
1,32. Pacienti od 25 do 
30 rokov vlani uvied-
li v  priemere znám-
ku 1,44, rok predtým 
1,65.

GPN Koch, Bratislava

Obzreli sme aj hlbšie 
do minulosti, aby sme 
videli, ktoré zariadenia 
patria medzi stálice 

z pohľadu spokojnosti 
pacientov. Sú medzi 
nimi Ústredná vojen-
ská nemocnica SNP 

v  Ružomberku a  Det-
ská fakultná nemoc-
nica s  poliklinikou 
Banská Bystrica, ktoré 
si delia prvé miesto 
v  kategórii fakultných 
nemocníc. Medzi naj-
úspešnejšie v  našom 
hodnotení patrí aj  
Mammacentrum sv. 
Agáty v  Banskej Bys-
trici, Univerzitná ne-
mocnice sv. Michala 
a  Onkologický ústav 
sv. Alžbety.

(bak)

Rebríček nemocníc: Dobré známky 
od mladých pacientov prekvapili

Najlepšie nemocnice podľa pacientov:

• Fakultné a univerzitné nemocnice: 
 Národný ústav detských chorôb, 
 Bratislava
• Všeobecné nemocnice:
 Nemocnica Bory
• Špecializované nemocnice:
 Kardiocentrum Nitra
• Ostatné nemocnice:

D
eti poiste-
né v  Dôvere 
môžu získať 

až 5-krát v  roku prí-
spevok v sume 30 eur 
na dentálnu hygienu, 
na ošetrenie alebo 
na pečatenie zubov 
u zmluvného zubného 
lekára. Dospelí môžu 
získať 2-krát v  roku 
príspevok 30 eur na 
dentálnu hygienu. 
Podmienkou na získa-

nie príspevku je absol-
vovanie preventívnej 
prehliadky u  zubného 
a  všeobecného lekára.  
Bližšie informácie sú 
dostupné aj na stránke 
ZP Dôvera.
Poisťovňa Union za-
vedenie zubného be-
nefi tu pripravuje "už 
čoskoro", v akej forme 
a s akými podmienka-
mi zatiaľ neprezradili.
Všeobecná zdra-

votná poisťovňa
k  1. aprílu 2025 opä-
tovne spúšťa zubné 
benefi ty pre svojich 
poistencov. V  rámci 
Peňaženky zdravia si 
budú môcť poistenci 
uplatniť časť úhrady 
za dentálnu hygienu, 
ako aj zubný strojček 
pre deti do 18 rokov 
u zmluvných poskyto-
vateľov.
„Dentálne zdravie na-

šich poistencov je pre 
nás dôležité, preto sme 
sa rozhodli k  1. aprí-
lu 2025 zaviesť zubné 
benefi ty, ktoré si môžu 
u  nás uplatniť,“ uvie-
dol predseda predsta-
venstva a  generálny 
riaditeľ Všeobecnej 
zdravotnej poisťovne 
Matúš Jurových. Záro-
veň pripomenul, že na 
starostlivosť o  chrup 
platí Všeobecná zdra-

votná poisťovňa svo-
jim poistencom až do 
150 000 000 eur ročne.
V  rámci Peňaženky 
zdravia budú môcť po 
novom poistenci od 
troch rokov využiť až
2x40 eur na preplate-
nie dentálnej hygieny. 
Na zubný strojček pre 
deti budú môcť čerpať 
až 450 eur v rámci ba-
líka pre rodiny.
U  zmluvných stoma-

tológov naďalej zo-
stáva v  platnosti aj 
úhrada zdravotnej sta-
rostlivosti za lokálnu 
anestéziu pre všetkých 
detských pacientov do 
dovŕšenia 10 rokov. 
Spektrum výkonov, 
pri ktorých sa anesté-
zia uhrádza je pritom 
široké. 

(bak, zdroj Asociácia 
na ochranu práv

 pacientov SR)

Zubné benefi ty sa vracajú, ale nie rovnaké aké boli

Najúspešnejšie nemocnice 2015-2024
kategória nemocnica   1. miesto 2. miesto 3. miesto
fakultné 
a univerzitné 
nemocnice

Ústredná vojenská nemocnica 
SNP v Ružomberku
Detská fakultná nemocnica 
s poliklinikou, Banská Bystrica

ostatné 
nemocnice

Mammacentrum sv. Agáty 
v Banskej Bystrici

špecializova-
né nemocnice

Onkologický ústav sv. Alžbety

všeobecné 
nemocnice

Univerzitná nemocnica sv. 
Michala



R
ača sa chystá na 
jeden z  najväč-
ších urbanistic-

kých projektov svojho 
druhu na Slovensku. 
V  spolupráci s  archi-
tektmi z  kancelárie 
Superatelier vzniká 
projekt Račianske kor-
zo, ktorý má prepojiť 
rôzne časti mestskej 
časti atraktívnou, bez-
pečnou a  funkčnou 
trasou s  dĺžkou až 
päť kilometrov. Kor-
zo však podľa staros-
tu Michala Drotována 
nebude v  rozsahu päť 
kilometrov 100 % pe-
šia zóna. Väčšina línie 

však nebude pre autá.
V  súčasnosti prebieha 
spracovanie urbanis-
tickej štúdie, ktorá pri-
blíži, ako bude korzo 
vyzerať a  aké funkcie 
bude plniť. "V najbliž-
ších týždňoch by mala 
byť prezentovaná na 
p r ip o mi e n k o v a ni e 
poslancom a  poslan-
kyniam miestneho 
zastupiteľstva a  po 
zapracovaní ich pri-
pomienok bude celá 
zverejnená," uviedol 
starosta Rače.
Projekt je koncipova-
ný tak, aby mohol byť 
realizovaný postupne, 

v závislosti od dostup-
ných fi nančných zdro-
jov. Prvá etapa, ktorá 
má spojiť Černockého 
ulicu a Hečkovu chod-
níkom medzi FK Rača 
a električkovou traťou, 
je naplánovaná už na 
rok 2026. Celá trasa 
by mohla byť dokon-
čená do konca roka 
2030, pričom staros-
ta nevylučuje skoršie 
dokončenie v  prípa-
de priaznivejšieho fi -
nancovania. "Ak budú 
zdroje skôr, tak samo-
zrejme aj skôr," dodal.
Projekt Račianske-
ho korza má priniesť 

výrazné zlepšenie 
verejného priestoru 
a  podporiť ekologické 
formy dopravy, ako je 
chôdza a  cyklistika. 
Okrem toho sa uvažu-
je aj o prepojení tohto 

zámeru na oblasť Ren-
dez, kde mestská časť 
čaká na zverenie po-
zemkov na Pastierskej 
ulici. Po ich získaní by 
mohla nasledovať ďal-
šia urbanistická štú-

dia. Rača tak stojí na 
začiatku ambicióznej 
premeny, ktorá môže 
výrazne zvýšiť kvalitu 
života obyvateľov.

(bak, 
ilustr. foto MČ Rača)
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P
olicajný zbor má 
poddimenzova-
ný stav natoľko, 

že podľa najnovších 
informácií sú do ulíc 
k  bežným prípadom 
vysielaní aj operatív-
ci, vyšetrovatelia či 
psovodi. Médiá tiež 
nedávno informovali 
o prípade z Bratislavy, 
kedy pánovi zlode-
ji z  pivnice odcudzili 
bicykel a  kým dorazi-
la policajná hliadka, 
ukradli mu aj druhý 
bicykel. Napriek tomu 
vidí minister obrany 
Robert Kaliňák rieše-
nie v tom, že sa vytvorí 
staronový útvar - žan-
dári. 
Iné európske krajiny 
modernizujú a  zdo-
konaľujú existujúce 
bezpečnostné zložky, 
my sa vraciame v čase. 
Konkrétne o 80 rokov 
dozadu, kedy sa na 
Slovensku o  bezpeč-
nosť starali aj žandári 
- vojaci plniaci úlo-
hy polície na vidie-
ku. Podľa najnovších 
vyjadrení ministra 
Kaliňáka by mala byť 
realita taká, že žandár-
stvu by sa mali vojaci 

venovať najmä vo svo-
jom voľnom čase, po 
splnení svojich úloh 
v  rámci Ozbrojených 
síl SR. Sľúbenú za to 
majú fi nančnú odme-
nu vo forme príspev-
ku. Problém je ale ten, 
že na Slovensku nie 
je poddimenzovaný 
iba útvar polície, ale 
aj armáda. O  bližšie 
informácie sme pre-
to požiadali priamo 
kanceláriu ministra 
obrany: „Zákon je ak-
tuálne v  medzirezort-
nom pripomienkovom 

konaní. Do platnosti 
vstúpi až po schválení 
poslancami v  Národ-
nej rade Slovenskej re-
publiky. Zákon by mal 
vstúpiť do platnosti 1. 
júla 2025. Podľa na-
vrhovaného zákona 
by noví muži záko-
na mali byť oblečení 
v poľnej vojenskej rov-
nošate s  identifi kač-
ným číslom a  žltým 
rukávovým označením 
a na dosvedčenie žan-
dárskej príslušnosti 
budú mať pri sebe pre-
ukaz. Na autách prís-

lušníkov nového zboru 
bude uvedený nápis 
Žandári,“ prezradil 
nám hovorca, Mi-
chal Bachratý, z  čoho 
jasne vyplýva, že pri 
téme žandárstva nejde 
o  stavanie vzdušných 
zámkov, ale projekt, 
ktorý zrejme vstúpi do 
platnosti už onedlho. 

Pomocné ruky pre 
policajtov a voja-
kov 
A  čo bude vlastne 
náplňou takého no-
vodobého žandára? 
„Žandári by mali po-
máhať policajtom pri 
ochrane života, zdra-
via, osobnej slobody 
a bezpečnosti osôb a aj 
pri ochrane majetku. 
Okrem toho by mali 
zabezpečovať verejný 
poriadok. Ďalšou ich 
funkciou by mal byť 
dohľad na bezpečnosť 
a  plynulosť cestnej 
premávky. Dbať by 
podľa navrhovaného 
zákona mali aj na za-
bezpečovanie kontro-
ly hraníc. Naši vojaci 
by aj pri výkone tejto 
výhradne poriadkovej 
služby v podriadenosti 

rezortu obrany spolu-
pôsobili so štátnymi 
policajtmi. Počas pl-
nenia rôznych úloh by 
mal žandár podlie-
hať buď organizačnej, 
riadiacej a  kontrolnej 
činnosti Policajného 
zboru alebo oddele-
niu Vojenskej polície. 
V  čase plnenia úloh 
by mali mať postave-
nie verejného činite-
ľa. Mohli by opätovne 
poskytovať hliadkovú 
službu v  regiónoch 
a  oblastiach, kde po-
lícia nemá dostatočné 
množstvo poriadko-
vých hliadok," upres-
nil hovorca minister-
stva vnútra. 

Analytik: Žandár-
stvo nevyrieši 
problém nedostat-
ku personálu
S  témou obnovy žan-
dárstva sme sa obrátili 
aj na bezpečnostné-
ho analytika Martina 
Královiča zo Safe-
tyCrew, ktorý priblížil, 
čo si o  novom útvare 
myslí. 

Je podľa vás v sú-
časnej dobe re-

álne obnovenie 
žandárstva, ktoré 
existovalo pred cca 
80-timi rokmi? Res-
pektíve, v akom prí-
pade by to mohlo 
dávať zmysel?
Áno, je reálne, že sa 
návrh presadí – už 
prešiel vládou a  par-
lamentná väčšina 
ho pravdepodobne 
schváli. Z  hľadiska 
efektivity bezpeč-
nostných zložiek však 
tento model nedáva 
veľký zmysel. Zavede-
nie ďalšieho bezpeč-
nostného zboru môže 
skôr prehĺbiť prob-
lémy s  koordináciou 
medzi už existujúcimi 
zložkami, najmä me-
dzi Policajným zbo-
rom SR a  obecnými 
či mestskými polícia-
mi. Ak je cieľom riešiť 
poddimenzovanosť 
policajného zboru, 
efektívnejšie by bolo 
zlepšiť jeho fi nancova-
nie a podmienky služ-
by, prípadne posilniť 
spoluprácu so samo-
správami.

(vt)

Obnova žandárstva už v júli? 
Bezpečnostný analytik v tom nevidí logiku

Starosta Rače predstavil premenu 
verejného priestoru

celý článok nájdete 
na bakurier.sk
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Sucho trvalo zhruba 130 dní
(Dokončenie zo str. 1)

Na začiatku druhej 
polovice 20. storočia 
boli podľa odborní-
kov podobné situácie 
pravdepodobnejšie na 
jeseň, dnes sa prob-
lematický nedostatok 
zrážok objavuje pra-
videlnejšie a s rozsiah-
lejším výskytom, upo-
zorňuje SHMÚ.

Historické extrémy 
a porovnanie so sú-
časnosťou
Podľa dlhodobých 
záznamov meteorolo-
gických staníc v  Bra-
tislave sa najnižšie 
mesačné úhrny zrážok 
do 2 mm zaznamenali 
vo februári 1975, au-
guste 1992, februári 
1998, februári 2003, 
apríli 2007, novem-
bri 2011 a apríli 2020. 
Najdlhším obdobím 
bez zrážok bolo 27 dní 

v októbri 1995, keď na 
letisku Bratislava ne-
zaznamenali ani kvap-
ku dažda.

Odborníci tiež uvá-
dzajú, že hoci sa suché 
obdobia objavovali aj 
v  minulosti, dnes sú 
častejšie a  vyskytujú 
sa v nevhodnom čase. 
Negatívne pôsobia na-
príklad počas kritické-
ho obdobia vegetácie.

Dopady na 
poľnohospodárov
Dnes nielen meteo-
rológovia, ale už aj 
poľnohospodári pou-
kazujú na alarmujúci 
stav. "Situácia je váž-
na nielen kvôli absen-
cii zrážok, ale aj kvôli 
chýbajúcej snehovej 
pokrývke, ktorá by 
mala vytvárať priro-
dzenú zimnú vlahu," 
uviedla pre TASR ho-
vorkyňa Slovenskej 

poľnohospodárskej 
a  potravinárskej ko-
mory (SPPK) Jana Ho-
léciová.

Poľnohospodári tvr-
dia, že takúto situáciu 
nezažili roky. "Hoci 
minulý týždeň na 
niektorých miestach 
spadli zrážky, pomohli 
len povrchovej vrstve 
pôdy. V  hlbších vrs-
tvách ostáva pôda mi-
moriadne presušená," 
spresnila Holéciová. 
Do presušenej pôdy 
tak pôjdu prvé jarné 
plodiny, ako jarný jač-
meň, hrach, zelenina 
či zemiaky. Sami poľ-
nohospodári sú zve-
daví, ako sa plodiny 
uchytia v pôde, v kto-
rej po zime chýba vla-
ha.

Vývoj podzemnej 
vody 
Za posledných trinásť 

rokov klesá aj množ-
stvo podzemnej vody 
v  krajine. Deje sa to 
na 86 % hodnotených 
objektoch. „Za spo-
mínaných 13 rokov sa 
vyskytli v  podzemnej 
vode dva nadprie-
merné roky a  to 2010 
a 2013, zatiaľ čo pod-
priemerných suchých 
boli štyri (2012, 2018, 
2019, 2022). Ostatné 
roky boli priemerné až 
mierne nadpriemerné,“
priblížil. Dôvodom 
poklesu je kombinácia 
viacerých faktorov sú-
visiacich s klimatický-
mi zmenami.

Napriek tomu Brati-
slavský kraj disponu-
je bohatými zásoba-
mi podzemnej vody 
(najväčšie zdroje sa 
nachádzajú v  oblasti 
Dunaja - Sihoť, Peč-
niansky les, Rusovce) 
a  tie stále prevyšujú 

momentálne potreby. 

Vplyv sucha na Bra-
tislavu a adaptácia
Bratislava ako veľká 
mestská aglomerácia 
s  prevahou neprie-
pustných povrchov 
čelí špecifi ckým prob-
lémom. Rýchly odtok 
vody pri zrážkach ne-
umožňuje jej dosta-
točné vsakovanie do 
pôdy. Okrem toho 
teplotný ostrov mesta 
zvyšuje vyparovanie 
a  riziko sucha. Ďal-
ším rizikom je podľa 
odborníkov zhoršova-
nie prietoku v riekach 
a  zarastanie korýt, čo 
následne zvyšuje rizi-
ko prívalových povod-
ní.
Vzhľadom na túto si-
tuáciu ako aj klimatic-
ké modely, ktoré pred-
povedajú častejšie 
a intenzívnejšie suchá, 
je nevyhnutné prijí-

mať dostatočné adap-
tačné opatrenia. Kľú-
čové sú vodozádržné 
opatrenia,  nová zeleň, 
budovanie zelených 
striech, retenčných 
nádrží a  ďalšie rieše-
nia. Podmienky v Bra-
tislavskom kraji sa me-
nia a prispôsobenie sa 
novým klimatickým 
výzvam je nevyhnutné 
pre udržateľnú budúc-
nosť celej oblasti.

(jp, zdroj: Pavel Faško, 
Odbor klimatologická 
služba SHMÚ, Valéria 
Slivová, Odbor Pod-
zemné vody SHMÚ, 
Katarína Jeneiová, 
Odbor Kvantita povr-
chových vôd SHMÚ, 
Maroš Turňa, Odbor 
klimatologická služba 
SHMÚ)

www.delikateso.sk

Na Veľkú noc 
sme priprav ení
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celý článok nájdete 
na bakurier.sk

V
  dávnej mi-
nulosti nešlo 
o  nič výni-

močné. Mincovňa 
bola neodmysliteľnou 
súčasťou historickej 
Bratislavy, no len má-
lokto zo súčasníkov 
tuší, že na Poštovej 
ulici nájde kamennú 
predajňu modernej 
rodinnej mincovne, 
ktorá je navyše vo via-
cerých ohľadoch sve-
tovým unikátom. Viac 
nám o Pressburg Mint 
– Bratislavskej min-
covni (PM), porozprá-
val generálny manažér 

Alan Behul.

Zrejme máloktorý 
Bratislavčan tuší, 
že v hlavnom mes-
te môže nájsť min-
covňu...
V  Bratislave momen-
tálne Bratislavčania 
výrobňu nenájdu. My 
máme tri výrobne, 
každú v  inom kraji 
Slovenska. Podporu-
jeme tým aj slabšie 
rozvinuté regióny. 
V Bratislave máme 
sídlo fi rmy a  ob-
chod v  Starom 
Meste, na Poš-
tovej ulici. Ak 
sa v budúcnos-
ti objaví nejaká 
dobrá príleži-
tosť, tak vytvorí-
me nejakú hlavnú 
alebo sekundárnu 
výrobnú prevádzku 
aj v  Bratislave. Ale 
v  blízkej budúcnosti 
sa to neplánuje. 

Kde vzišiel nápad 
– pustiť sa s bizni-
som do prevádzky 
mincovne?
Nápad pustiť sa do 
tohto biznisu vzišiel 
pôvodne z  myšlienky 
môjho otca. Sme traja 
zakladatelia, je to ro-
dinná fi rma. Ja, môj 
otec a strýko. A vlast-
ne otec mal predtým 
dlhé roky fi rmu, ktorá 

sa zaoberala nákupom 
a  predajom investič-
ného zlata a  striebra, 
ale nakoľko bol časom 
ten konkurenčný boj 

n a 
Slovenskom podni-
kateľskom trhu na-
toľko intenzívny, že 
sa už nedalo prežiť 
iba s  takouto fi rmou, 
tak vznikol nápad, 
aby sme si to vyrábali 
sami. Pôvodne iba pre 
klientov prvej fi rmy, 
ale vtedy sme sa tomu 
začali venovať naplno. 
Každý z nás mal neja-
ké pridelené zodpo-
vednosti. Ja som v tom 
čase ešte študoval, no 

keďže som mal fi rmu 
s grafi ckým dizajnom, 
tak som spravil návrhy 
na prvé mince. Tie sa 
časom zapáčili, tak-
že už som pri tom aj 

zostal. No a od za-
čiatku sme si aj 

výrobu zabez-
pečovali cel-

kom sami. 
Ja som bol 
raz ičom, 
strýko bol 
l e š t i č o m 
a  podob-

ne. Takže 
cez týždeň 

sme robili ob-
chod a cez víkend 

sme chodili raziť do 
garáže, kde sme mali 
prvé dva stroje a  od-
vtedy sa to už len na-
baľovalo a rozrastalo. 

Viete o „svojich 
predkoch“ – dáv-
nych mincovniach 
v BA - niečo viac?
Bratislava mala nieke-
dy v  minulosti v  Sta-
rom Meste mincovňu, 
ktorá tam hlavne po-
čas Rakúsko-Uhorska 
razila strieborné min-
ce. Ak sa nemýlim, tak 

je to súčasná budova 
magistrátu hlavného 
mesta, ale mám taký 
pocit, že mala do-
konca dve sídla. No 
všeobecne, história 
mincovníctva v  Brati-
slave siaha až do čias 
starovekých keltských 
kmeňov, ktoré si ra-
zili napríklad biatek 
(pozn. red.: minca 
typu Biatec, minca 
biatekovej skupiny, 
minca bratislavského 
typu, bratislavská kelt-
ská minca). Odvtedy 
sa to tu celkom dobre 
zachovalo a  celkom 
plynulo rozrastalo, až 
keď teda v  roku 1430 
dostala Bratislava 
mincovné práva a od-
vtedy až do cca po-
lovice 19. storočia tu 
sídlila mincovňa. Ra-
zili sa tu primárne 
strieborné mince 
pre Rakúsko – 
Uhorsko. 

I n š p i r u -
jete sa, 
n a p r i e k 
m o d e r -
ným tech-
nológiám, 
niečím pri 
tvorbe práve 
z tradícií dáv-
nych remeselných 
mincovní?
My nadväzujeme na 
históriu, ale celé to 
naše krédo je o  tom, 
že robíme veci inak, 
než bolo doteraz ne-
jaké status quo na 
svetovom trhu. Takže 
ideme cestou techno-
logického pokroku, 
moderného dizajnu. 
Snažíme sa priniesť 
niečo nové, netradič-
né, čo na trhu nie je. 
Plánujeme síce a  už 
sme aj vydali v minu-
losti jednu medailu, 
ktorá sa označuje ako 
Restrike, ktorá zdie-
ľa dizajn s  niektorou 
z  tých historických 

mincí, ktoré sa v Brati-
slave razili, ale je spra-
vená takým novým, 
moderným spôsobom 
a je to vlastne napodo-
benina tej historickej 
mince. Plánujeme toto 
v  budúcnosti rozšíriť 
na celú kolekciu his-
torických mincí, ale 
je to len sekundárny 
produkt. Hlavné por-
tfólio tvoria investičné 
a  zberateľské mince, 
ktoré majú nejaký ten 
technologický pokrok 
a dizajn v sebe.  

Akým službám sa 
vaša mincovňa 
v dnešnej dobe ve-
nuje, keďže vieme, 
že už nejde iba o ra-
zenie mincí?
P r i - m á r n e 

v y - rába-
me mince a  tehličky 
zo zlata a  zo striebra. 
To spektrum zákaz-
níkov je od čisto in-
vestorov, ktorí to majú 
ako ochranu majetku, 
alebo v  tom vidia in-
vestičnú príležitosť, až 
po zberateľov, ktorí sú 
fanúšikovia či už ur-
čitého druhu produk-
tu, alebo nejakej série 
a podobne. Tí to majú 
vyslovene ako hobby. 
Okrem toho sa teraz 
začíname zaoberať aj 
otázkou výroby obe-
živa, teda mincí, ktoré 
sú bežnými platidla-
mi, nakoľko vznikla na 

trhu dosť veľká diera. 
Zavreli sa dve najväč-
šie mincovne Európy, 
ktoré toto obeživo vy-
rábali. S  tým súvisí aj 
to, že sme začali spo-
luprácu s  Národnou 
bankou Slovenska, pre 
ktorú zatiaľ vyrábame 
zberateľské strieborné 
mince, ale plánujeme 
túto spoluprácu rozši-
rovať. 
Okrem mincí a  teh-
ličiek sme sa počas 
posledných piatich 
rokov spolupodieľa-
li na vývoji 3D tlače 
kovovej, špecifi cky 
s drahými kovmi a na 
jej použití v  masovej 
sériovej výrobe. Pred 
pár týždňami sme vy-
dali prvú striebornú 
mincu vytlačenú 3D 
tlačou a  táto techno-
lógia sa dá použiť aj 

v  iných segmen-
toch. Či už sú to 

šperky, alebo 
máme zmluvu 
aj na výrobu 
dizajnového 
strieborného 
príboru. Dá 
sa to použiť 

v  automobilo-
vom priemys-

le, v  stavebníctve, 
v  zdravotníctve, atď. 

A tým, že sa to dá pou-
žiť na striebro a verím, 
že časom to pôjde aj so 
zlatom, tak ide o  sve-
tové prvenstvo, ktoré 
nejakú dobu nikto iný 
nebude vedieť dosiah-
nuť. 
Navyše, v  roku 2023 
sme vydali prvú min-
cu na svete, ktorá bola 
navrhnutá umelou in-
teligenciou. Ide o  sé-
riu mincí, kde každý 
rok tento dizajn ino-
vujeme.

(vt)

Vedeli ste o tom, že Bratislava 
má svoju mincovňu? 
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B
ratislava sa stala 
miestom, kde sa 
ofi ciálne spus-

til nový systém štá-
tom podporovaného 
nájomného bývania. 
Prvé byty v  tomto re-
žime boli odovzdané 
v  projekte Ovocné 
sady, čím sa otvorila 
nová kapitola v oblasti 
dostupnejšieho býva-
nia na Slovensku.
"Jedna lastovička leto 
nerobí. Táto lastovič-
ka, ktorú dnes pred-
stavujeme, je tým 
najlepším dôkazom, 
že leto príde a  môže 
byť veľmi zaujímavé, 
bohaté a  mimoriadne 
atraktívne pre obča-
nov Slovenskej repub-
liky, ktorí hľadajú inú 
formu bývania, ako je 
napríklad kúpa bytu,"
vyhlásil pri odovzdaní 
bytov predseda vlády 
Robert Fico.

Stabilizácia zdra-
votníckeho perso-
nálu
Významnou súčasťou 
projektu v  hlavnom 
meste je aj podpora 
Univerzitnej nemoc-
nice Bratislava, ktorej 
bude pridelených 35 
percent bytov. Táto 
iniciatíva má pomôcť 
stabilizovať zdravot-
nícky personál a  vy-
tvoriť lepšie pod-
mienky pre lekárov 
a zdravotné sestry.
Minister Šaško v tejto 

súvislosti prisľúbil, že 
bude vyzývať riadite-
ľov aj ďalších štátnych 
nemocníc, aby sa do 
projektu zapojili.

Výhody pre obyva-
teľov, zamestnan-
cov aj zamestnáva-
teľov
Nový systém má byť 
výhodný nielen pre 
obyvateľov, ale aj pre 
zamestnávateľov a  fi r-
my. Obyvatelia získa-
jú kvalitné bývanie za 
cenu nižšiu ako pri 
komerčných nájmoch, 
zatiaľ čo zamestnáva-
telia môžu využiť oslo-
bodenie príspevkov 
na nájomné bývanie 
od odvodov a  daňové 
zvýhodnenie. "Toto 
môže mať fantastic-
ký stabilizačný efekt 
pre verejnú a  štátnu 
správu. Môže to byť 
aj motiváciou pre za-
mestnávateľov, ako si 
udržať pracovníkov," 
doplnil Fico.
Zároveň pripomenul, 
že vláda viedla nároč-
né rokovania s Európ-
skou komisiou, aby za-
bezpečila výhodnejšiu 
sadzbu DPH na úrovni 
5 %, ktorá nebude po-
važovaná za neopráv-
nenú štátnu pomoc. 
Diskusia s  Komisiou 
môže pokračovať aj 
ohľadom ďalších mož-
ností podpory tohto 
sektora. 

Konkrétne príklady 
nájomného
Pri prezentácii bytov 
predseda vlády uviedol 
aj konkrétny príklad 
nákladov. Nájomné za 
jednoizbový byt s roz-
lohou 30 m² vychádza 
na 326 eur, pričom 
hypotéka na podob-
ný byt by znamenala 
mesačnú splátku 430 
eur s nutnosťou uhra-
diť 20 percent z  ceny 
vopred. Komerčný ná-
jom by v tomto prípa-
de prekročil 500 eur. 
Podľa predsedu vlády 
je pri plnom príspevku 
zamestnávateľa cena 
za takýto byt 260 eur. 
Momentálne môže za-
mestnávateľ prispieť 
sumou 4 eurá na m, 
pričom suma sa bude 
valorizovať na 5,20 eur 
na m.
Príklad regulovaného 
nájmu dvojizbového 
bytu v  Bratislavskom 
kraji

Hlavné kritériá 
pre záujemcov
Aby záujemca spĺňal 
príjmové podmienky 
podporovaného ná-
jomného bývania musí 
spĺňať viaceré kritériá. 
Jedným je minimálny 
príjem. „Príjem musí 
byť dostatočne vysoký, 
aby pokryl nájomné za 
byt, o  ktorý záujemca 
žiada, a  životné mi-
nimum domácnosti,“ 
uvádza rezort dopra-
vy.
Ďalším nevyhnutným 
kritériom je napríklad 
maximálny príjem. Tu 
príjem nesmie pre-
siahnuť osemnásobok 
životného minima do-
mácnosti. Táto hrani-
ca zároveň zohľadňuje 
počet členov a  zlože-
nie domácnosti.  

V registri 
je už 5000 ľudí
Agentúra štátom pod-

porovaného nájom-
ného bývania spustila 
od februára register, 
do ktorého sa môžu 
záujemcovia zapiso-
vať. Momentálne je 
v  registri 5-tisíc ľudí. 
“Štátom podporova-
né nájomné bývanie 
je určené pre každého, 
kto spĺňa kritériá sta-
novené zákonom a na-
riadením vlády. Posta-
venie nájomcu môže 
získať fyzická osoba, 
ktorá dovŕšila vek 18 
rokov s  trvalým, pre-
chodným alebo iným 
obdobným pobytom 
na Slovensku. Diskva-
lifi kačným kritériom 
je, ak je záujemca evi-
dovaný ako dlžník voči 
verejnému sektoru, je 
voči nemu vedená exe-
kúcia, alebo nespĺňa 
príjmové limity,” vy-
svetlila generálna ria-
diteľka Agentúry štá-
tom podporovaného 
nájomného bývania 

(AŠPNB) Eva Lisová.

Sociálny aspekt 
projektu
Desať percent bytov 
bude prednostne ur-
čených pre zdravotne 
znevýhodnených, od-
chovancov z  detských 
domovov a ďalšie zra-
niteľné skupiny, ktoré 
budú mať prednosť 
v poradovníku.
Nový systém nájom-
ného bývania má pri-
niesť zásadnú zmenu 
v  oblasti dostupnosti 
bývania na Slovensku. 
Vláda plánuje rozší-
riť tento model aj do 
ďalších regiónov. Kon-
krétne číslo, koľko 
nájomných bytov by 
mohlo byť v  systéme 
do konca volebného 
obdobia, však zatiaľ 
nie je známe.

(jp, foto asb.sk)

Prvé štátne nájomné byty ponúknu 
dostupnejšie bývanie aj zdravotníkom

Najnovšie mestské nájomné byty vyrástli na Muchovom námestí v Petržalke.
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Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786

V
  poslednom 
vydaní Bra-
t i s l a v s k é h o 

kuriéra sme vás in-
formovali o  tom, že 
napreduje rekonštruk-
cia národnej kultúrnej 
pamiatky – neogotic-
kého kaštieľa v  brati-
slavských Rusovciach. 
No a najnovšie sme sa 
boli na stavbu pozrieť, 
aby sme vývoj stavby 
zmapovali. 
Stavebné práce na mi-
moriadne vzácnom 
objekte, ktorý viac ako 
dve desaťročia chátral, 
sa začali na jeseň 2024. 
Za pol roka sa výrazne 
pohli smerom vpred, 
čo sme mohli vidieť na 
vlastné oči. 

Replika čeľadníka
Ako prvé pozornému 
oku aktuálne neunik-
ne, že prakticky úplne 
zmizla stavba čeľadní-
ka, ktorá stála pri ces-
te a ktorú museli stav-
bári pre pokročilý stav 
chátrania zbúrať. Ešte 
predtým bol objekt 
nascanovaný tak, aby 
mohol byť následne 
postavený ako hodno-
verná kópia nanovo. 
Dovtedy je potrebné 
rovnakým spôsobom 
nascanovať a  odstrá-
niť aj rozľahlé pivničné 
priestory pod čeľad-
níkom, ktoré zdobia 
výrazné klenby. Aj tie 
budú pri obnove po-
stavené presne podľa 
originálu, čo deklaruje 
okrem historikov, pa-
miatkarov a  majiteľa 
objektu – teda úradu 
vlády, aj stavbyvedúci 
čeľadníka, Milan Bre-
hovský, ktorý pracoval 
aj na obnove Bratislav-
ského hradu. 

Stihne 
sa pôvodný plán? 
Do konca roka 2025 
je v  pláne tiež obno-
va historického plota 
okolo celého areálu 
kaštieľa smerom od 
hlavnej cesty, ktorý 

bolo taktiež potrebné 
celý odstrániť. V  jeho 
tesnej blízkosti, pri 
vstupnej bráne, sa 
zároveň už onedlho 
začne budovať nové 
zázemie celého objek-
tu, a  teda priestran-
ná vrátnica. Samotní 
stavbári si pochvaľujú 
plynulý vývoj stavby 
súbežne s  prebiehajú-
cimi archeologický-
mi výkopmi, ktoré sa 
v okolí kaštieľa od za-
čiatku rekonštrukcie 
realizujú. A  čo je po-
merne unikátne, tak 
aj napriek nesmierne 
vzácnym archeologic-
kým nálezom, ktoré 
boli doposiaľ v  okolí 
kaštieľa vykopané, tie-
to skutočnosti stavbu 
ani na deň nespoma-
lili. Vďaka tomu to za-
tiaľ nevyzerá tak, že by 
malo mať dokončenie 
celej rekonštrukcie do 
roku 2029, sklz. 

Spevňovanie 
objektu
Práce prebiehajú tak 
v  okolí, ako súbežne 
i  v  útrobách kaštieľa. 
Podľa riaditeľa stavby, 
pána Štefana Baxu, sa 
v  súčasnosti: „spevňu-
jú podlahy a  stropy, 
vymieňajú sa stropy 
tak, aby statika objek-
tu zostala zachovaná. 
V  podzemnej časti sa 
realizuje podchytenie 
statických častí zákla-
dov aj rozvody vzdu-
chotechniky. Na os-
tatných podlažiach 

prebiehajú práce de-
montážne – demon-
táž drevených oblože-
ní, štukových stropov, 
dverí a okien.“ V tých-
to dňoch tiež podľa 
slov riaditeľa stavby 
prebehla demontáž 
vzácnych obrazov, 
ktoré zdobili takzvanú 
rytiersku sálu. Tie boli 
poslané na zreštauro-
vanie. 

Mimoriadne 
vzácne nálezy 
Akúsi samostatnú ka-
pitolu predstavujú 
spomínané archeolo-
gické objavy, z ktorých 
je už teraz zrejmé, že 
pribudnú do zoznamu 
svetového kultúrneho 
dedičstva UNESCO. 
Okrem pôdorysov 
domčekov v  okolí če-
ľadníka a  viacerých 
drobných vecných ná-
lezov, archeológovia 
objavili akvadukt. „Ide 
o  prvý akvadukt na 
Slovensku, ktorý bol 
objavený a  preskúma-
ný. Je dlhý 38 metrov 
a  je mimoriadne uni-
kátny, keďže ani v Ra-
kúsku ani v Maďarsku 
ho nemajú tak dobre 
zachovaný. Akvadukt 
má približne 1800 ro-
kov a vieme, že ho dal 
postaviť Konštantín 
Karnunský,“ upresnil 
archeológ Erik Hrn-
čiarik, ktorý so svojim 
tímom v okolí kaštieľa 
vykopali tiež mince, 
náramok, pozostatky 
nádob a  najmä rím-

sku peňaženku, aká 
na Slovensku doposiaľ 
nemá obdobu. Navy-
še, vďaka špeciálne-
mu scanovaniu okolia 
kaštieľa i  čeľadníku 
architekti s  istotu ve-
dia povedať, že sa 
v  týchto priestoroch 
pod úrovňou zeme na-

chádza ešte oveľa viac 
významných historic-
kých pozostatkov, no 
tie už zostanú v dote-
rajšom stave. Teda ne-
odhalené pod zemou. 
Samotný archeolo-
gický prieskum sa tak 
v Rusovciach čochvíľa 
ukončí. 

Pracuje sa nonstop
Aj keď sa v  oko-
lí kaštieľa pracuje 24 

hodín, 7 dní v  týždni, 
a teda práce napredu-
jú, ďalšou, samostat-
nou kapitolou bude 
aj obnova priľahlého 
parku. Jeho revitali-
zácia, odstraňovanie 
chorých stromov, vy-
sádzanie nových, ob-
nova japonskej záhra-
dy podľa historických 
podkladov. Nádhernú 
japonskú záhradu to-
tiž v okolí kaštieľa ne-
chali vybudovať jeho 
bývalí majitelia - gróf 
Elemír Lónyai a najmä 
jeho manželka, mi-
lovníčka kvetov a  ze-
lene, belgická prin-
cezná Štefánia von 
Sachsen-Coburg und 
Gotha. Pre aktuálne 
archeologické objavy 
– najmä vzácny akva-
dukt, je tiež možné, 

že sa budú pôvodné 
návrhy okolia kaštieľa 
upravovať a  prispôso-
bovať tak, aby nález 
zohľadnili. 

Suma sa zvýši 
Ako sme uviedli v úvo-
de, celá rekonštrukcia 
by mala byť dokonče-
ná v  roku 2029. Pô-
vodne za sumu pri-
bližne 105 miliónov 
eur, no po tom, ako 

súčasná vláda dvihla 
DPH na 23 %, navyše 
stúpla infl ácia a  hore 
šla i výška minimálnej 
mzdy je pravdepodob-
né, že sa bude fi nálna 
suma za kaštieľ líšiť. 
„Pôvodná cena so zvý-
šením DPH nerátala, 
takže sa bude musieť 
robiť dodatok zmluvy,“
reagoval Štefan Baxa, 
riaditeľ stavby. Podľa 
architektky Ľudmily 
Saudreau, ktorá sa na 
projekte zúčastňuje 
za úrad vlády, bude 
objekt kaštieľa po do-
končení slúžiť výlučne 
na najvyššie štátnické 
účely. Nebude verej-
nosti prístupný. Verej-
nosti bude slúžiť repli-
ka čeľadníka, v ktorom 
je naplánovaná reštau-
rácia, sobášna sieň či 

galéria. Rovnako tak 
bude až po dokonče-
ní rekonštrukcie sprí-
stupnená časť priľah-
lého parku. Otvorenie 
uzavretého parku skôr 
očakávať nemožno. 

(vt)

Obnova kaštieľa v Rusovciach - 
náklady na stavbu sa zvýšia
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V
oda je nevy-
hnutnou sú-
časťou našich 

životov. Nielen jej 
prijaté množstvo, ale 
i  kvalita je kľúčová 
pre naše zdravie. Pri 
príležitosti Svetového 
dňa vody ponúka BVS 
záujemcom možnosť 
nechať si bezplatne 
otestovať vodu z  do-
mácich studní na cel-
kovú tvrdosť a  obsah 
dusičnanov. Podrob-
nejší rozbor je možné 
získať s  50-percent-
nou zľavou.

„Svetový deň vody je 
skvelou príležitosťou 
na zvýšenie povedo-
mia o  potrebe pozna-
nia kvality studničnej 
vody. Sme radi, že aj 
v  tomto roku môžeme 
ponúknuť bezplatne, 
prípadne za zvýhod-
nenú cenu, rozbory, 
z ktorých zákazník zís-
ka cenné informácie 
o  kvalite svojej vody,“
vysvetľuje hovorca 

Bratislavskej vodáren-
skej spoločnosti Ma-
túš Stračiak.

Záujemcovia si 
môžu nechať bez-
platne otestovať 
vodu z domácej 
studne na celkovú 

tvrdosť a prítom-
nosť dusičnanov.
Analýza tvrdosti po-
skytne informácie 
o  koncentrácii váp-
nika a  horčíka, ktoré 
môžu vplývať nielen 
na chuť vody, ale aj na 

opotrebenie domá-
cich spotrebičov, ako 
sú práčky či umývač-
ky riadku. Prítomnosť 
dusičnanov v  pitnej 
vode je taktiež dôle-
žitým parametrom 
vplývajúcim na zdra-
vie, najmä u detí a te-

hotných žien.

Vzorku vody je 
potrebné priniesť 
v piatok 21. marca 
2025 v čase od 8.00 
do 15.00 hodiny do 
akreditovaného la-

boratória BVS na 
Bojnickej ulici č. 6 
v Bratislave. Vzorku 
treba priniesť v max. 3 
dcl plastovej fľaši, kto-
rá bude pred odberom 
riadne prepláchnutá. 
Voda zo studne by sa 
mala nechať aspoň tri 

minúty odtiecť a  ná-
sledne treba fľašu na-
plniť až po okraj, aby 
v  nej nezostal žiadny 
priestor na vzduch. 
Každá vzorka sa v BVS 
označí identifi kač-
ným číslom, pod kto-

rým bude zverejnený 
výsledok analýzy na 
internetovej stránke 
www.bvsas.sk. Vý-
sledky týchto dvoch 
meraní nenahrádzajú 
spoplatnený rozbor 
vody v  zmysle platnej 
legislatívy.

BVS ponúka záujem-
com aj komplexné 
rozbory vo forme ba-
líčkov s 50 % zľa-
vou. Balíček Deň 
vody 1 - Minimálna 
analýza kvality su-
rovej vody za 97,48 
€ po uplatnení zľavy 
a  balíček Deň vody 
2 - Minimálna ana-
lýza kvality suro-
vej vody + vybrané 
pesticídy za 294,28 
€ po uplatnení zľavy. 
Ceny sú uvedené vrá-
tane DPH. Podrobný 
rozpis ukazovateľov 
oboch balíčkov náj-
dete na stránke www.
bvsas.sk.

Vybraný balíček si 

bude možné objednať 
v  týždni od 17. do 
21. marca 2025 elek-
tronicky, vyplnením 
objednávky priradenej 
k  príslušnému balíč-
ku. Tie budú zverej-
nené od 17. 3. 2025 na 
stránke www.bvsas.sk. 
Druhou možnosťou 
je objednávka osobne 
21. 3. 2025 na Bojnic-
kej ul. č. 6 v  čase od 
8.00 do 14.00 hodiny.

Odber vzorky vody 
podľa presného postu-
pu vykonáva zákazník 
sám do pripravených 
vzorkovníc, ktoré si 
vyzdvihne v  stanove-
nom termíne v  budo-
ve laboratórií BVS na 
Bojnickej č. 6 v Brati-
slave. Analýzy vzoriek 
budú realizované prie-
bežne v nasledujúcich 
3 mesiacoch, v  závis-
losti od počtu prija-
tých žiadostí.

(bak)

BVS ponúka bezplatnú analýzu studničnej vody

w www w. k oo n d i t o rr e i k o r mm u t h . s kkk
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N
ové športovis-
ko poskytne 
zázemie pre 

mnohé loptové hry aj 
bedminton. V  areáli 
Pankúchova mestská 
časť opravila aj školský 
bazén a buduje i mul-
tifunkčné ihrisko.
Mestská časť Bratisla-
va-Petržalka odštar-
tovala v  septembri 
2023 výstavbu Mul-
tifunkčnej športovej 
haly Pankúchova, úpl-
ne prvej svojho dru-
hu v  Petržalke. Svoje 
miesto našla na tráv-
natej ploche školského 
areálu neďaleko areálu 
Pump Park na Haano-
vej ulici.
Aj napriek prvotným 
problémom – jej pô-
vodne plánované 
umiestnenie na zane-
dbanej spevnenej plo-
che medzi budovami 
troch škôl sa nepáčilo 
miestnym obyvate-
ľom, ktorí voči nemu 
spísali aj petíciu – hala 
získala právoplatné 
stavebné rozhodnutie. 
A  to aj na základe 
viacerých verejných 
diskusií, ktoré zorga-
nizovala samosprá-
va v  snahe čo najviac 
vyhovieť miestnym, 
rodičom detí, špor-
tovcom i  verejnosti. 
Okrem iného otočila 
pre futbalistov z  FC 
Petržalka jej futbalo-
vé ihrisko, ktoré majú 
roky v prenájme.
Po necelých dvoch 
rokoch sa projekt 
podarilo dotiahnuť 
do úspešného konca 
a  Petržalka sa môže 

pochváliť najmoder-
nejším krytým mul-
tifunkčným špor-
toviskom v  histórii 
mestskej časti.
A  aby toho nebolo 
málo, ešte minulý rok 
Petržalka dokončila 
aj kompletnú obnovu 
a  modernizáciu škol-
ského bazéna v budo-
ve svojej školy v areáli 
Pankúchova, kde vy-
rástla aj nová moder-
ná multifunkčná hala.
„Veľmi sa teším, že sme 
v  cieli a  halu sa nám 
podarilo dostať do 
želanej podoby s  vy-
sokým štandardom 
poskytovaných služieb 
pre športovcov,“ ne-
skrýva radosť starosta 
Petržalky Ján Hrčka.
Zároveň dodáva, že po 
vydaní platného ko-
laudačného rozhod-
nutia z decembra 2024 
ju mestská časť odo-
vzdala do testovacieho 
užívania a aktuálne už 
slúži stovkám detí nie-
len z petržalských zá-
kladných škôl.
„Hala ešte funguje 
v  testovacej prevádz-
ke – žiaci ju využíva-

jú v  rámci športových 
krúžkov a  táborov. 
Onedlho by sme ju 
radi sprístupnili aj ve-
rejnosti,“ dodáva Hrč-
ka s tým, že celý areál 
by radi aj slávnostne 
otvorili, keďže v  ňom 
Petržalka preinves-
tovala milióny eur 
a  okrem veľkej zák-
ladnej školy mestskej 
časti v  ňom sídlia aj 
ďalšie dve školy – Spo-
jená škola Pankúchova 
zriaďovaná Bratislav-
ským samosprávnym 
krajom a  súkromné 
Bilingválne gymná-
zium C. S. Lewisa.

Nadštandardná 
výbava
Vďaka vysokému 
stropu a  certifi kova-
nej športovej podlahe 
môže hala poskytnúť 
zázemie pre rôznoro-
dé loptové hry – há-
dzanú, futsal, nohej-
bal, basketbal, volejbal 
či fl orbal. Potešia sa aj 
milovníci bedminto-
nu, pre ktorých budú 
k dispozícii stoly a sie-
te. 
Špecifi kom haly je jej 

veľkolepé zázemie pre 
hráčov, trénerov a roz-
hodcov – v  priesto-
roch nájdu štyri šat-

ne pre 15 osôb a  dve 
šatne pre sedem osôb, 
súčasťou ktorých sú aj 
hygienické zariadenia 
so sprchami, toaletami 
a umývadlami. 
Pribudol tiež priestor 
pre zdravotníka a klu-
bovňa, ktorá sa bude 
môcť v budúcnosti vy-
užívať na predzápaso-
vé koordinácie tímov 
alebo po nich na osla-
vu výkonov. 
Športová hala má in-
štalované výkonné 
zariadenia pre vzdu-
chotechniku a  reku-

peráciu, v  zázemí je 
podlahové kúrenie. 
Zeleným riešením sú 
fotovoltické zariade-
nia na streche.
S  kapacitou hľadiska 
okolo 150 ľudí vráta-
ne mobilnej tribúny 
pre 100 osôb môže byť 
hala miestom pre spo-
ločenské a  kultúrne 
podujatia pod krytou 
strechou. Návštevní-
ci môžu okrem toho 
bezproblémovo za-
parkovať na parkovis-
ku pri lesíku so zhruba 
200 miestami.
„Veľmi sa teším, že tak 

žiaci, ako aj verejnosť 
si v  hale nájdu svoje 
vyžitie. Ďakujem za 
príležitosť viesť tento 
skvelý projekt a taktiež 
dôveru zo strany mest-
skej časti,” teší sa z haly 
Viola Holzhauserová 
z referátu investičných 
činností petržalského 
miestneho úradu, kto-
rý projekt zastrešoval.

S halou nekončia
Celkové náklady na 
výstavbu boli na za-
čiatku odhadované na 
úrovni 2,5 milióna eur, 

pričom necelú polo-
vicu mala pokryť úče-
lová dotácia vo výške 
1,2 milióna eur od 
Ministerstva investí-
cií, regionálneho roz-
voja a  informatizácie 
SR (MIRRI) a  zvyšné 
prostriedky mala za-
bezpečiť mestská časť 
zo svojho rozpočtu – 
500-tisíc eur z rezerv-
ného fondu a  ďalších 
800-tisíc eur cez úver.
Skutočné náklady sa 
po dokončení navýšili 
na 3,7 milióna eur, 
no aj v tomto kontexte 
a  nielen kvôli rokom 

vysokej infl ácie vede-
nie mestskej časti po-
važuje projekt za vý-
hodný a prínosný. 
Samospráva chys-
tá navyše v  areáli ZŠ 
Pankúchova ďalšie no-
vinky. V pláne je vybu-
dovanie štvordráhové-
ho atletického oválu, 
ihriska s  trávnatým 
povrchom a eko učeb-
ne pre žiakov. O tých-
to aj ďalších novinkách 
bude verejnosť včas 
informovať.

(bak)

Moderná hala Pankúchova už slúži stovkám detí

C
yklotrasa Jura-
va medzi Se-
neckou cestou 

a  mostom vo Vajno-
roch bude dočasne 
uzavretá od 15. mar-
ca 2025 do 25. aprí-
la 2025. Dôvodom je 
realizácia stavebných 
prác na projekte „D1 

Obľúbenú časť cyklotrasy Jurava dočasne uzavrú
Bratislava – Tribla-
vina, rozšírenie“. 
Noviny Bratislavský 
kuriér o tom informo-
vala hovorkyňa Brati-
slavského kraja Lucia 
Forman.
V  uvedenom obdo-
bí prebehne búranie 
existujúcich diaľnič-
ných mostov, príprav-

né práce na zakladaní 
nových mostných ob-
jektov, razenie štetov-
nicových stien a výko-
pové práce. Vzhľadom 
na pohyb stavebných 
strojov a  bezpečnost-
né riziká nie je možné 
ponechať cyklotrasu 
čiastočne priechodnú. 

Uzavretý úsek bude pod dohľa-
dom strážnej služby.
Po dokončení prác bude cyklotra-
sa upravená a opäť sprístupnená. 
Informácie o uzavretí sú dostup-
né priamo na trase – pri napoje-
ní z  MČ Bratislava – Vajnory
a pri Seneckej ceste.

(bak, foto BSK)
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